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RHK KFT.        2019/IV. SZÁM
TETT-re Kész Nap - Gránit Díjjal

2019. május 24. – A szokásoknak megfelelően sajtótájékoz-
tató és tudományos tanácskozás is tarkította a XIX. TETT-
re Kész Napot. A Radioaktív Hulladékokat Kezelő Kft. 
(RHK Kft.) és a Társadalmi Ellenőrző Tájékoztató Társulás 
(TETT) elmúlt években folytatott munkájának bemutatása 
és értékelése mellett, az ionizáló sugárzás alkalmazásairól, 
ezzel kapcsolatos alapismeretekről is szó volt. Természetesen 
ahogy az előző években, úgy idén is átadták a Gránit Díjat, a 
több mint száz főt megmozgató rendezvényen.

– Nagyon hosszú előkészítő munka vége felé közeledünk. 
Körülbelül két évvel ezelőtt telt meg Bátaapátiban, a Nemze-
ti Radioaktívhulladék-tárolóban (NRHT), az IK-1 jelű kamra 
537 vasbeton konténerrel, amelyekben összesen 4833 hordó 
sorakozik. Nem sokkal később elkészült az IK-2 jelű kamra 
technológiai kiépítése is, amelyben az új, úgynevezett kompakt 
hulladékcsomagokat (KHCS) fogjuk elhelyezni. Az új techno-
lógia lehetőséget nyújt arra, hogy a biztonság színvonalának 
megőrzése mellett, költséghatékonyabban tároljuk az MVM 
Paksi Atomerőmű Zrt. kis és közepes aktivitású radioaktív hul-
ladékát – kezdte meg beszámolóját dr. Kereki Ferenc, a Radio-
aktív Hulladékokat Kezelő Kft. ügyvezető igazgatója a sajtótá-
jékoztató során. Az új módszer szerint négy darab 200 literes 
fémhordó kerül egy vékony falú, merevített fémkonténerbe. A 
hordók és a konténer fala közötti teret pedig folyékony radio-
aktív hulladékkal kevert cementpéppel töltik ki a Paksi Atom-
erőműben, ezzel az eddigi holt teret is kihasználva. Az így elő-
állított úgynevezett kompakt hulladékcsomagok elhelyezése a 
kettes kamrában, öt sorban és hat oszlopban történik majd – A 
radioaktívhulladék-kezelés lassabb mederben folyó feladatokat 
foglal magában, mint más iparágak. Számunkra a legfontosabb 
a biztonság garantálása.  Ez nem csak az atomtörvényben foglalt 
alapelv, hanem Társaságunk munkakultúrájának meghatározó 
eleme, amelyet minden dolgozónknak magáévá kell tenni. Így 
talán egy külső szemlélőnek soknak tűnhet ez a két év, ami elő-
készületekkel telt el, viszont amint készen állunk arra, hogy az 
új acélkonténeres tárolásnak nekilássunk, akkor biztosak lehe-
tünk abban, hogy mindent kellő gondossággal megtettünk annak 

MEGTELT A BÁTAAPÁTI MŰVELŐDÉSI HÁZ ÉRDEKLŐDŐKKEL

érdekében, hogy ugyanolyan színvonalon folyjék a munka a tá-
rolóban, mint amit már megszoktak a lakosok a környezetben– 
húzta alá az ügyvezető igazgató. Dr. Kereki Ferenc kiemelte, 
hogy az új technológia bevezetése során számos feladatot kellett 
megvalósítaniuk, jelenleg még az új csomagokat mozgató tar-
gonca beszerzése folyik, ez elengedhetetlen az inaktív komplex 
próba lefolytatásához, amelyet a hatóság előtt kell elvégezni és 
alapfeltétele annak, hogy bevezethessék az új technológiát. 

Darabos Józsefné, Bátaapáti polgármestere mindezen folyama-
tok kapcsán azt hangsúlyozta, hogy számára a biztonság mellett 
a legfontosabb, hogy a lakosság tisztában legyen a fióktelepen 
zajló tevékenységekkel. Ahogy beszámolójából megtudhattuk, 
már akkor tárgyaltak az új technológia bevezetésének kommuni-
kációjáról az RHK Kft.-vel, amikor még javában folyt a tárolás 
az első kamrában. – Az volt a kérésünk a Társaság felé, hogy 
minden lehetséges módon tájékoztassuk a lakosokat, hogy mire 
bevezetik az új elhelyezési módszert, mindenkinek tudomása 
legyen róla. Azt hiszem ezt a feladatot sikeresen teljesítettük, 
hiszen az elmúlt két évben számtalan módon beszámoltunk erről 
a munkáról. Térségi újságunkban több szakmai cikket közöltünk 
a megváltozó tárolási koncepcióról, illetve közmeghallgatás 
keretén belül is bemutattuk azt, továbbá a TETT-re Kész Nap 
közönsége is többször találkozhatott vele. A közvetlen lakossá-
gi fórumok mellett a tájékoztatásban kiemelkedő szerepet szán 
a Társulás az Ellenőrző Csoportnak is, akik már az idei évben 
is, hasonlóan az elmúlt évekhez, jártak a fióktelepen. A Nyílt 
Napok és Gyermeknapok lehetőséget nyújtottak a felnőtteknek, 
hogy saját szemükkel nézzék meg a második kamrát – emelte 
ki a polgármester. Ahogy Darabos Józsefné fogalmazott a saj-
tótájékoztatón: „A sok évnyi munka nem csak azt garantálja, 
hogy az RHK Kft. biztonságosan valósítja meg a programot, 
hanem azt is, hogy a TETT mindenkinek megteremtette a le-
hetőséget arra, hogy megismerkedjen az új technológiával.”

A TETT POLGÁRMESTEREI AZ RHK KFT. ÜGYVEZETŐ 
IGAZGATÓJÁVAL ÉS A LECS VEZETŐJÉVEL

Zárásként dr. Kereki Ferenc hangsúlyozta: „Természetesen 
munkánk a tárolóban nem csak a kompakt hulladékcsomagok 
bevezetésével kapcsolatos feladatokra korlátozódik. Folyama-
tosan végezzük a napi rutinfeladatnak számító karbantartási és 
ellenőrzési tevékenységeket. A radiológiai monitoringhoz kap-
csolódó minta előkészítési és mérési feladatok is gond nélkül 
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Az RHK Kft. szerepvállalása egy sikeres EU pályázat megvalósításában

zajlanak. A napi üzemeltetési feladatokkal párhuzamosan egyéb 
beruházási munkálatok előkészítése is folyik. Olyan feladatokról 
sem feledkezhetünk meg, mint az NRHT új bővítési koncepció-
jának a kidolgozása, az I-K1 tárolókamra nyaktagi dugó terve-
zése, a vízföldtani és biztonsági modellek fejlesztése, hogy csak 
néhányat emeljek ki a számtalan feladatunk közül.”A tudomá-
nyos tanácskozás során Lázár István, az Országos Atomenergia 
Hivatal Tárolólétesítmény Felügyeleti Főosztályának vezetője 
„Sugárzó környezetünk” címmel tartott előadást, míg Bertalan 
Csaba, az NRHT fióktelep-vezetője az ionizáló sugárzás alkal-
mazásait mutatta be. Honti Gabriella, az RHK Kft. Kommu-
nikációs Önálló Osztályának vezetője a nemzetközi lakossági 
elfogadottságról beszélt a hallgatóságnak. A TETT 2018. évi 
tevékenységét Darabos Józsefné ismertette, illetve a Lakossági 
Ellenőrző Csoport munkásságáról Metzné dr. Darabos Orsolya, 
a csoport vezetője számolt be. 

A TETT-re Kész Nap csúcspontjaként átadták a Gránit Díjat is 
Darabos Józsefnének, Bátaapáti polgármesterének, a Tett elnö-
kének és Krachun Elemérnek, Mőcsény polgármesterének, akik 
példamutató, alázatos munkájukkal járultak hozzá a TETT sike-
res működéséhez.  

Honti Gabriella a rendezvény során kiemelte, hogy nagyon fon-
tos megragadni azokat a lehetőségeket, amikor személyesen is 
alkalma nyílik a Társaságnak és a Társulásnak, hogy a lako-
sokkal találkozzon. – Hiszem, hogy semmi nem helyettesítheti 
azokat az interakciókat, amikor szemtől szemben alakíthatunk

ki párbeszédet az érdeklődőkkel. Hatványozottan igaz ez, ha a 
radioaktívhulladék-kezelés témaköréről beszélünk. Olyan szé- 
leskörű témákat foglal magában, amelyeknek ismerete újabb és 
újabb kérdéseket vet fel a laikusokban, és amelyekre képesek 
vagyunk megadni a megnyugtató válaszokat – húzta alá az osz-
tályvezető. 

DR. KEREKI FERENC, DARABOS JÓZSEFNÉ ÉS KRACHUN ELEMÉR

Az Európai Bizottság pályázatot hirdetett, melynek célja a 
radioaktívhulladék-kezelés területén a kutatási és fejlesztési 
tevékenységek támogatása. A pályázatra nemzetközi össze-
fogás eredményeként az ANDRA (francia radioaktívhulla-
dék-kezelő ügynökség) koordinálásával 52 szervezet közös 
munkájából született szakmai kutatási program került be-
nyújtására, melyet 2019. februárjában elfogadott a Bizott-
ság. Az EURAD rövidítéssel elkeresztelt projekt résztvevőit 
az európai radioaktív hulladékok kezeléséért felelős létesít-
mények, kutatóintézetek és műszaki támogatást nyújtó szer-
vezetek alkotják.

A pályázati dokumentációban 14 kutatási és fejlesztési pro-
jektet határoztak meg, melyek az alábbi területek támogatását 
célozzák:

• a résztvevő tagállamok nemzeti politikájának és programjának 
előrehaladásának támogatása,
• a biztonságos radioaktívhulladék-kezelés tudományos és mű-
szaki alapjainak fejlesztése, fenntartása és a meglévő tudás át-
adásának ösztönzése,
• a mélységi geológiai tároló kutatási és létesítési tevékenységé-
nek támogatása,
• a mélységi geológiai tároló létesítés előkészítésének támoga-
tása, 
• a radioaktívhulladék-kezelés területén tevékenységet végző 
szervezetek közötti tudásmegosztás és megőrzés elősegítése és 
támogatása

A 60 hónapos időtartamban meghatározott EURAD projekt 
12. munkacsomagja a tudásmegőrzés területéhez kapcsolódik, 
amelynek célja, hogy a mélységi geológiai tárolók kutatásai so-
rán ez idáig szerzett ismeretek átfogó elemzésén alapuló útmu-
tatót dolgozzon ki, és a már meglévő útmutatókat felülvizsgálja, 
aktualizálja.

A Radioaktív Hulladékokat Kezelő Kft. (Németh Gerda nem-
zetközi kapcsolatokért felelős munkatárs, Molnár Péter kutatási 
osztályvezető, Nős Bálint stratégiai és műszaki igazgató részvé-
telével) ennek a munkacsoportnak a tagja, ezen belül az úgyne-
vezett PLANDIS Guide (Mélységi geológiai tároló kutatás és 
fejlesztésével kapcsolatos útmutató) felülvizsgálatában vállal 
kiemelt szerepet. A PLANDIS Guide módszertani útmutató fe-
lülvizsgálatának célja az atomerőművi eredetű radioaktív hulla-
dékkal nem rendelkező, valamint a hulladékkezelési program-
juk kezdeti szakaszában lévő országok számára egy olyan, jól 
használható dokumentum készítése, amely a szakterületen eddig 
rendelkezésre álló ismereteken és tapasztalatokon alapszik, és 
támogatja az egyes országok kutatási keretprogramjának kidol-
gozását, aktualizálását.

Az útmutató fejlesztésében az RHK Kft. mellett a cseh hulladék-
kezelő szervezet (SURAO), az európai Közös Kutatóközpont 
(JRC), egy ukrán kutatási és fejlesztési intézet, valamint néhány 
más szervezet vesz részt, amelyek munkájának irányítását Mol-
nár Péter látja el.
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Franciaországi Bure-ben értekeztek a GMF tagországok

A Nukleáris Létesítmények körüli Európai Önkormányza-
tokat tömörítő nemzetközi szervezet (GMF) június 12-én a 
franciaországi Bure-ben tartotta a soron következő szak-
mai konferenciáját. A meghívásnak eleget téve – Kisnémedi, 
Penc, Galgagyörk, Püspökhatvan, Rád, Váchartyán és Vác-
kisújfalu – tagönkormányzatok delegáltjai képviselték az 
Izotóp Tájékoztató Ellenőrző Társulást (ITET).

A konferencia keretében többek között előadást hallgathattak 
meg az "Erőmű leszereléssel kapcsolatos helyi hatásokról", va-
lamint az "Érintettek bevonása a kis és közepes aktivitású és a 
nagyaktivitású radioaktív hulladékkezelésbe" figyelemmel a 
kapcsolódó társadalmi-gazdasági fejlődésre gyakorolt hatások-
ról. 

Prezentációjával bemutatkozott az ANDRA (francia radioaktív 
hulladékkezelő cég), az általuk végzett radioaktív hulladékke-
zelési tevékenységek, gyakorlatok és felelősségi körök ismerte-
tésével.  Az előadásokat követően a résztvevőknek lehetőségük 
adódott a konferencia témáját szolgáló vitaindító párbeszédekbe 
történő bekapcsolódásra, hasznos tapasztalatok és információk 
cseréjére.  A szakmai nap második fele az ANDRA létesítmé-
nyek látogatásával folytatódott, ahol a delegáltak megtekintették 
az információs és bemutató termet, valamint a felszín alatti kuta-

A FELSZÍN ALATTI KUTATÓLABORATÓRIUMOT
MODELLEZŐ LÉTESÍTMÉNY

AZ ITET DELEGÁLTJAI AZ INFORMÁCIÓS TEREMBEN

tólaboratóriumot modellező létesítményt. A nemzetközi szer-
vezet továbbra is törekszik a GMF tagok közötti folyamatos 
kapcsolat fenntartására, a tagországok közötti szakmai tapasz-
talatcsere biztosítására. A szervezet soron következő elnökségi 
ülésére várhatóan október közepén Finnországban kerül sor.  

GALGAGYÖRK       
Elveszett korosztály?

A kérdés adott, hová lettek a tevékeny fiatalok a falvakból. 
Ha közös munkára van szükség, legtöbbször csak a 40 plu-
szos korosztályok arcaival találkozhatunk. Az elkövetkező 
pár sorban Nyemecz Péter Galgagyörk alpolgármesterének 
gondolatait olvashatják.

Teljesen mindegy, hogy miről van szó: polgárőrség, a foci-
pályánál végzendő munka, bontás az egyháznál, szemétszedés 
vagy a Gosztonyi kert takarítása. Úgy tűnik, egyre kevesebben 
mozdulnak meg a közösség miatt. Tudom, mindenkinek sok a 
dolga és sokat dolgozik, na meg egyébként is majd megcsinálja 

valaki más, vagy a hivatal. Csak az a baj, hogy ha eltelik 5-10-
15 év, mire fogunk nézni, emlékezni? Mit fogunk mondani, mu-
tatni a gyerekeinknek, unokáinknak. „Nézd, ezt mi csináltuk, mi 
alkottuk, ez nektek az alap, innen indulhattok. Ha ezt viszitek 
tovább talán majd egyszer ti is büszkék lehettek a gyerekeitek 
előtt”. Vagy, azt mondjuk majd: „A szomszéd falunak köny-
nyebb volt, nekik volt mindenre idejük-kedvük, erejük rendet 
rakni a falujukban, a házuk előtt (esetleg a nagyszüleik vagy a 
szomszéd öreg néni előtt)”. Ausztriában járva irigykedve né-
zem az osztrák falvakat és kérdem az ottani vezetőt, hogy ezt 
nálatok kik tartják rendben? Azt hiszem, a választ tudják. Tudom
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KISNÉMEDI

Hagyományőrző kórusok találkozója Kisnémedin
A Kisnémedi Faluvédő Egyesület (KIFE) minden évben 
megrendezi a Pest megyei Nyugdíjas Klubok, Egyesületek, 
csoportok hagyományőrző találkozóját. 2019. június 29-én 
tizennegyedik alkalommal került megrendezésre ez a talál-
kozó.

Ezen a rendezvényen 14 hagyományőrző kórus képviseltette 
magát. A résztvevők száma meghaladta a 300 főt. A rendezvény 
déltől késő estig tartott. A csoportok megérkezésekor a Faluvé-
dő Egyesület tagjai, mint vendéglátók fogadták a csoportokat és 
minden csoportot egy-egy egyesületi tag kísért a nap folyamán 
az öltöző helyiségekbe, étkezés helyszínére, fellépés pontos kez-
désére, illetve a település bemutatására. A rendezvény 13 órakor 
egy megnyitóval kezdődött, melyben megemlékeztek az elhunyt 
dr. Vargáné Veiczi Irmáról (Cila mamáról), aki 13 évig vezette 
Kisnémediben ezt a rendezvényt.

Edelman György polgármester köszöntött minden megjelent 
vendéget, majd következett a kórusok bemutatkozása.  Minden 
csoport emléklapot és ajándéktárgyat, valamint Poholányi Lász-
ló bortermelő felajánlása jóvoltából a Kisnémedi címerével és a 
Gosztonyi kúria képével ellátott bort kapott ajándékba a fellépés 
után.

A műsor végén finom vacsorával és frissítővel kínáltunk meg 
minden vendéget. A vacsora elkészítéséért köszönetet mondunk 
Fazekas János vállalkozónak, aki minden évben munkájával tá-
mogatja a rendezvényt. 18 órától kezdődött neves énekesek előa-
dásában a gálaműsor.  A rendezvény zavartalan lebonyolításá-
ról Kuti László műsorvezető gondoskodott egész nap – mondta 
lapunknak Davcsó Károlyné az egyesület elnöke.

egyszerűbb mindig másra várni. Ahogy a régi mondás tartja - 
magad uram, ha szolgád nincsen. 

Annak, hogy nincsenek közmunkásaink (kb. 1,5-2 éve) ára van. 
Lehet szidni mindenkit, a hivatalt, a képviselőket, a kormányt és 
még talán a Jó Istent is. De vagy így vagy úgy az összes közmun-
kásunk dolgozik a versenyszférában. Hiszen ezt akartuk, hogy 
mindenkinek legyen rendes munkája, mert ez magával vonzotta, 
hogy megszűntek a falubeli kis bűncselekmények, lopások. Ez-
zel nem akarok megbántani senkit, de álszentek se legyünk, aki 
munkával keresi a pénzét, annak nincs sok felesleges ideje. 

Szomorúan megyek a templomba is, pedig oda igazán örömmel 
kellene mennem. Hol vannak a 30-40-50 évesek? Mit tudunk át-
adni az utánunk jövőknek? Csak a Facebook-ot, meg a 170 tv 
csatornát? Milyen világ vár ránk, ha a gyerekeink nem tudják 
megtanulni az elvégzett munka örömét, a közösségben végzett 
munka érzését. Ők mire lesznek büszkék? 

Talán még nem késő ezeket a dolgokat és érzéseket átadnunk. 
Lehet, egy kicsit messzire kalandoztam, de hát egy kis faluban 
minden összefügg mindennel. Nem igaz? – zárta gondolatait 
Nyemecz Péter alpolgármester.

A GOSZTONYI KERT TAKARÍTÁSA ÖNKÉNTES MUNKÁVAL
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DR. RÉTVÁRI BENCE ÉS EDELMAN GYÖRGY 
MONDOTT KÖSZÖNTŐT A KISNÉMEDI KÓRUS

A FIATALOK IS BEKAPCSOLÓDTAK A HAGYOMÁNYŐRZÉSBE

ŐRBOTTYÁN

Kitüntetésekről döntött a város képviselő-testülete
Őrbottyán Város Önkormányzat Képviselő-testülete kitün-
tető címek és díjak adományozásával kívánja kifejezni elis-
merését a település azon közösségeinek és polgárainak, akik 
a település fejlődésében, érdekeinek előmozdításában, érté-
keinek megőrzésében, kulturális, oktatási és sportéletében, 
valamint a település közéletében való közreműködésükkel 
maradandót alkottak, kiemelkedő teljesítményt nyújtottak 
vagy a köz szolgálatában végzett tevékenységükkel szolgál-
ták Őrbottyánt.

A kitüntetések átadása minden évben ünnepélyes keretek kö-
zött a Harangok Napja rendezvényen történik. 2019. évben a ki-
tüntető címeket és díjakat az alábbi személyek vehették át:

Nyugdíjba vonulási Emléklap
Hutter Róbertné
Kurucz Istvánné
Monori Jánosné

Jó tanuló és jó sportoló Díj
Bidnay Petra

Helembai Boglárka
Varga Bence

MEGHÍVÓ
Őrbottyán Város Önkormányzat Képviselő-testülete

közmeghallgatást tart.

Időpont: 2019. szeptember 13-án (pénteken) - 18:00 óra
Az ülés helyszíne: Kvassay Jenő Általános Iskola aulája

Az ülést vezeti: Kmetty Károly, polgármester

Napirendi pontok:

1. A közszolgáltatást nyújtó szervezetek beszámolója.
2. A képviselő-testület tagjainak beszámolója.

3. Tájékoztató a képviselő-testület 2019. évi munkájáról, a 
településen megkezdett fejlesztések, 

beruházások állásáról, a várható fejlesztésekről.
4. Lakossági kérdések, észrevételek, javaslatok.

Őrbottyán Város Díszpolgára
Szoboszlai Józsefné

Őrbottyánért Díj
Monori János

Vácbottyáni Hegedűs Géza Amatőr Kulturális Egyesület
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BELÁN ERZSI KMETTY KÁROLY ÉS BIDNAY PETRA

AZ ŐRBOTTYÁNI HAGYOMÁNYŐRZŐK KMETTY KÁROLY ÉS HELEMBAI BOGLÁRKA

KMETTY KÁROLY ÉS HUTTER RÓBERTNÉ KMETTY KÁROLY ÉS KURUCZ ISTVÁNNÉ

KMETTY KÁROLY ÉS MONORI JÁNOS KMETTY KÁROLY ÉS MONORI JÁNOSNÉ
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Polgárőr nap Pencen

Minden évben, a nyár közepén országszerte megrendezik a 
polgárőrök napját. Több ezer polgárőr érkezett Balatonföld-
várra is az országos polgárőr napra, ahol Balogh János or-
szágos rendőr-főkapitány kiemelte: a polgárőrség és az Or-
szágos Rendőr-főkapitányság kapcsolata évről-évre fejlődik. 
2018-ban 64,000 esetben több, mint 114 ezer polgárőr több 
mint 550,000 szolgálati órát teljesített a rendőrökkel közösen 
– mondta, példával élve: tehát több, mint 300 rendőr teljes 
évi munkaidejét szolgálták le.

Pencen hagyományosan július második szombatján rendezték 
meg a helyi találkozót. Programból, látnivalóból ez alkalommal 
sem volt hiány. Autót vezethettek a legkisebbek is, légpuskalö-
vészeten próbálhatta ki magát minden arra vállalkozó, még azt 

PÜSPÖKHATVAN    

is tesztelhették, hogy hány gyerek fér bele egy polgárőr autóba.
A jó ebédről kipróbált szakácsok gondoskodtak, amit kiváló 
zene kísért. Demeter Zsuzsi szinte már állandó résztvevője a 
penci polgárőr ünnepeknek és most is megtáncoltatta, jó kedvre 
derítette a közönségét. A programból nem maradhattak ki a he-
lyi hagyományőrző csoportok sem. A Gerengay Vilma Hagyo-
mányőrző Egyesület katonadalokkal, a Menyecskehegyi Nép-
dalkör dalcsokorral szórakoztatta közönségét.

Ez a nap a megérdemelt szórakozás napja volt. Jövő ilyenkorig 
ismét jönnek a dolgos hétköznapok, a mindennapos szolgálat, 
a falu életének, biztonságának segítése – mondta Králik József 
polgármester

CÉLBALÖVÉS LÉGPUSKÁVAL

ÉRDEKLŐDŐK EGY CSOPORTJA

GERENGAY VILMA HAGYOMÁNYŐRZŐ EGYESÜLET 

A MENYECSKEHEGYI NÉPDALKÖR

Püspökhatvani tervek a lakosságfogyás ellen
Püspökhatvan állandó lakóinak száma 2019. január 1-jén 
1422 fő, ami az 1970-es 1615 fős legnagyobb lakosságszám-
hoz képest 193 fős csökkenést mutat. A rendszerváltás előtt 
már elkezdődött a népességfogyás, hiszen 1990-ben az ön-
kormányzatok megalakulásának idején már csak 1543-man 
laktunk a településen.

A   kétezres évek elején volt egy kismértékű népességnövekedés, 
azóta viszont 2018-ig folyamatosan csökkent a lakosságszám. 
Idén állt meg ez a folyamat, amikor is a tavalyihoz képest 8 fővel 
nőtt a lélekszám Püspökhatvanban. A népességfogyás mellett 
problémát jelent, hogy a korösszetétel is kedvezőtlenül alakul,

nő az időskorúak aránya, nehéz helyben tartani a fiatalokat. Ez a 
folyamat megfigyelhető a földrajzilag hasonló adottságú környe-
ző települések esetében is, mint ahogy az országos adatok sem 
mutatnak mást tendenciát. Fontos feladatának tartja az önkor-
mányzat, hogy ezt a folyamatot megállítsa, esetleg megfordítsa.

A népességcsökkenésnek nagyon sok oka van és köztük van-
nak olyanok is, amire nincs ráhatása az önkormányzatnak, de 
igyekszünk mindent lehetőséget megragadni, amivel segíte-
ni tudjuk a fiatalok helyben maradását. Az egyik ilyen eszköz, 
hogy a korábbi években 7 hektár területen kialakított, összesen
45 darab összközműves építési telek értékesítésénél jelentős
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PÜSPÖKSZILÁGY
Tereplátogatás Püspökszilágyon

2019. július 11-én Püspökszilágyra látogattak az OVF, a 
WWF és a BM munkatársai. A tereplátogatáson részt vett 
továbbá 3 külföldi ösztöndíjas (Pakisztánból, Kenyából, és 
Tunéziából), a Közszolgálati Egyetem Víztudományi Kará-
nak hallgatói, akik jelenleg az OVF-nél töltik több hetes gya-
kornoki idejüket.

Mielőtt megtekintették volna a LIFE-MICACC projekt kere-
tében a településen már megvalósított projekt elemeket, három 
rövid előadást hallgathattak meg az esemény résztvevői. Tordai 
Sándor, a település polgármestere, Püspökszilágy sajátos föld 
rajzi helyzetéről és történelméről mesélt, Hercig Zsuzsanna, a

kedvezményt biztosítunk a helyben letelepedni szándékozóknak, 
különösen az értelmiségi fiataloknak, hiszen őket a legnehezebb 
itt tartani. Ebben az évben két diplomás helyi házaspár élt is ez-
zel a lehetőséggel, akik megkapták a maximálisan adható vásár-
lási kedvezményt, így számukra fél millió forint alatt maradt egy 
építési telek vételára. A Petőfi utcának – ahol a telkek találhatók 
– gyönyörű a panorámája, rálátni innen a 62 hektáros vízfelü-
letű Sinkár tóra és a település keleti részén húzódó Cserhát he-
gyeire, lankáira  – mondta lapunknak Bátyi József polgármester.

A másik lehetőség, ami komfortosabbá teheti a fiatal házasok 
életét Püspökhatvanban, a tervezett bölcsőde megépítése, amire 
két pályázatot is benyújtott a község. Terveik szerint – ha min-
den jól alakul és erre van remény – jövő évben elkészülhet a 12 
gyermeket befogadó bölcsőde, ami teljessé teszi helyben a gyer-
meknevelési-oktatási vertikumot. A bölcsőde után várja a gyer-
mekeket a három csoportos felújított óvoda, ahonnan mehetnek 
a kényelmes, több mint 1200 m2 hasznos alapterületű 8 osztályos 
általános iskolába.

A bölcsődét fenntartani bátor vállalkozás, de reményeink szerint 
ez is hozzájárulhat a fent ecsetelt kedvezőtlen folyamatok vissza-
fordításához – zárta gondolatait Bátyi József.

A PÜSPÖKHATVANI BÖLCSŐDE LÁTVÁNYTERVE

AZ ÉRDEKELTEK IS SEGÍTIK AZ ALAPOZÁST

Belügyminisztérium munkatársa, a LIFE-MICACC projektet-
mutatta be előadásában, míg Budai Zoltán, Klímaadaptációs 
referens, a projekt Püspökszilágyon elkészült, illetve tervezett 
megoldásait ismertette a résztvevők számára.

Tekintettel arra, hogy Püspökszilágy dombvidéki település, leg-
inkább a villámárvíz problémájával szembesül, a legutóbbi pár 
héttel ezelőtt történt a településen. Elsősorban ezt a kihívást kí-
vánják megoldani a LIFE-MICACC projekt során megalkotásra 
kerülő természetes vízmegtartó és hordalékfogó eszközökkel. A 
lezúduló víz problémájának szemléltetésére az esemény részt-
vevői megtekintették a falu felső határában található – régen
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Augusztus a számvetés és a Magyar Államalapításra emlékezés hónapja
Nekünk, magyaroknak minden évben az augusztus hónap 
elsősorban az államalapításunk ünnepét hozza el. Ilyenkor 
megemlékezünk Szent István királyunkról, akinek a nevé-
hez fűződik a latin kereszténység felvétele és az államalapí-
tásunk.

Ezeréves európai keresztény állammá és közösséggé válá-
sunkat ünnepeljük meg ilyenkor, amely a magyarok erős kö-
zösséggé válását is eredményezte. Ez eredményezte Magyar-
országon Szűz Mária, mint védőszent iránti erős tisztelet, akit 
Boldogasszonnynak is neveztek, amelyet a kereszténység előt-
ti hagyomány is táplálhatott. Ehhez az ünnepünkhöz kötődik

az aratás befejeztével az "élet" és az abból készült új kenyér tisz-
teletének ünnepe is. Nyár végével eljön a számvetés ideje is. Az 
önkormányzatok visszatekinthetnek a szűk pátriájuk lakói szá-
mára elmúlt évben végzett munkájukra, a településfejlesztésük 
eredményeire.

Rád községben befejeződik az új Egészségház felépítése, elké-
szült a Községház teljes energetikai és külső homlokzati felújítá-
sa. Nincs megállás, sikerese pályázatunkkal közel száztíz millió 
forint támogatást nyertünk Bölcsőde építésre, amelynek megva-
lósítását még az idén elkezdjük – zárta gondolatait Lieszkovszki 
Gábor polgármester.

RÁD 

Gyermeknap és gasztrofeszt 

Június 8-án került megrendezésre a gyermeknappal összekötött Gasztrofesztivál a püspökszilágyi focipályán.

A rendezvény nagyon sok programot kínált kicsiknek és nagyoknak egyaránt. 
A körhinta, ugrálóvár, kézműves foglalkozások és meseelőadás mellett nagy sikert aratott

a helyben sütött kürtőskalács és a többi ínyencég is. 

Mindenkinek köszönjük a részvételt!

erdővel borított – mezőgazdasági földeket. Itt a vízfolyamok 
által okozott járatok jól láthatóak voltak a napraforgótáblá-
ban. Sajnos fák ültetésére a tulajdonjogi viszonyok miatt nin-
csen lehetőség, ezért van szükség más természetes vízmegtartó 
megoldásra. Ezt követően ellátogattak az Arany-patakon már 
megépített rönkfa gáthoz, ami már a legutóbbi nagyobb eső-
zés során is hatékonynak bizonyult, felfogta a vízhozam és a 
hordalék jelentős részét. Ezen gáttól nem messze terveznek 
egy iszap felfogására alkalmas zsiliprendszert, mely szintén 
csökkenti majd a villámárvíz által a településre bejutó horda-
lék mennyiségét. A település túlsó végén kialakításra kerül 
egy víztározó tó is. Habár villámárvíz esetén az Arany-patak 
vízhozama megemelkedik egy szabályozó zsilip segítségével 
a felesleges vizet a tóba lehet majd ereszteni. A tó kialakított 
medre enyhén lejt, így megmarad a víz folyamatos mozgása.

HERCIG ZSUZSANNA ELŐADÁSA

LÁTOGATÁS AZ ARANY-PATAKNÁL

Annak érdekében, hogy megőrizzék a bioszféra épségét, a mo-
csári csorbóka és a fehér tündérrózsa a rezervoár területéről át-
telepítésre került, illetve a vízgyűjtő területének kialakítása a 
békák vándorlásának és a madarak fészkelésének figyelembe 
vételével lett ütemezve.

A terepszemle után polgármester úr lehetőséget biztosított min-
den résztvevőnek, hogy kérdéseket tegyen fel a látottakkal kap-
csolatban – zárta gondolatait Csizmadia Petra, a BM ÖKI gya-
kornoka.



AZ IZOTÓP TÁJÉKOZTATÓ ELLENŐRZŐ TÁRSULÁS LAPJA       11

2019/IV. SZÁM   VÁCDUKA
Kihívás Napja Vácdukán

Vácduka idén ötödik alkalommal csatlakozott az országos 
eseményhez és sikere töretlen minden évben. A mozogni, 
mozdulni vágyók a hétköznap ellenére is megjelennek és ak-
tív részesei a megrendezett programoknak.

Az esős idő miatt pár szabadtéri mozgás formára nem került 
sor, de a legtöbb sporteseményt sikerült lebonyolítania a szer-
vezőknek az iskola műfüves pályáján, a művelődési házban és 
a községházán.Az idén először került sor a csengő-bongó zenés, 
hangszeres, játékos, mozgásos bemutatófoglalkozásra a vácdu-
kai óvodások előadásában. A foglalkozás során Békés Gyöngyi 
vezetésével ismerkedtek a gyerekek a hangszerekkel, megfi-
gyelték a hang tulajdonságait és különböző mozdulatsorokat 
társítottak a zenéhez. Sokan érdeklődtek a különleges, gerinc-
barát NMPT-torna iránt is, amelyet Dobák Tamara a váci Royal 
Fitness edzője tartott. Az általános iskolában és a sportpályán, 
kihasználva az eső szünetet, sikerült lebonyolítani a focibajnok-
ságot és a Vácduka KSK utánpótlás edzését.

Nagy öröm volt látni, hogy a nehezítő körülmények ellenére so-
kan eljöttek és részt vettek a sportprogramokon. Köszönjük min-
denkinek, aki a kedvezőtlen időjárás ellenére részt vett a Kihívás 
napján – mondta Makkos László polgármester.

A SORVERSENY RÉSZTVEVŐI

A GERINC-BARÁT TORNA AKTÍV RÉSZTVEVŐI

A VÁCDUKA KSK UTÁNPÓTLÁS EDZÉSE
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A Társulásról friss információk a www.izotoptarsulas.hu oldalon 
és Izotóp Tájékoztató Ellenőrző Társulás néven a Facebookon is elérhetőek!

Az ITET Magazin az ES csatornán a UPC és az INVITEL kábelhálózatokon az ITET településeken látható.
A településekről készült felvételek szerdánként 18:00-19:00 között.

A kiadásért felelős: Edelman György, ITET elnök

Az Ady Endre utca helyreállítása
Június 28-án átadásra került a helyre állított Ady Endre 
utca. A szennyvízcsatorna megépítése után több helyen, főleg 
a nyomvonalon, nagymértékben megsüllyedt az Ady Endre 
utca burkolata és ezért szükségessé vált a helyreállítása.

A felújtásra a Galgamácsa és Környéke Viziközmű-Társulat 
biztosította az anyagi fedezetet. Természetesen az önkormányzat 
szerette volna egy más, jobb minőségű burkolattal ellátni az utcát, 
de a társulat szabályzata szerint ezt csak ugyanazon borítással

A KISZÉLESÍTETT ADY ENDRE UTCA

lehet elvégezni, mint amilyen az adott útszakaszon előtte volt. 
Mivel csak így volt anyagi forrása az Önkormányzatnak a mun-
kálatokhoz, így ezt a szabályt be kellett tartani. 

Az utca helyreállítása a lehetőségekhez képest jól sikerült, a 
műszaki ellenőr megfelelőnek találta és jóváhagyta az átvételét. 
Váckisújfalu község önkormányzata úgy próbált az út minősé-
gén javítani, hogy saját erőből az utat kiszélesítette.

VÁCKISÚJFALU 

Ballagás a Váchartyáni Apáczai Csere János Általános Iskolában 
2019. június 15-én délelőtt a Váchartyáni Apáczai Csere Já-
nos Általános Iskola hetedik osztályos diákjai a hagyomá-
nyoknak megfelelően keringő tánccal búcsúztatták el a bal-
lagó nyolcadikos diákokat. 

A ballagási és tanévzáró ünnepséggel 157 tanuló számára sike-
resen lezárult a  2018/2019-es tanév.  Az elmúlt tanítási évben is

mozgalmas és örömteli versenyekkel és programokkal tarkított 
napokat élhettek át a diákok és tanárjaik. 

A 17 ballagó diákunk mindegyike érettségit adó középiskolában 
folytatja tanulmányait szeptembertől. Vidám és pihentető nya-
rat kívánunk diákjainknak és valamennyi pedagógusunknak! – 
mondta Bodnár Irén intézményvezető

A VÍZELVEZETÉS RENDEZVE


